
ـــد ـــاورانه بای ـــای فن کالاه
استاندارد اروپا را اخذ کنند

رییـس سازمـان تحقیقـات، آمـوزش و ترویـج کشـاورزی گفـت: کالاهـای
فناورانه باید استاندارد اروپا را اخذ کنند و امکان حضور شرکتهای

دانشبنیان در نمایشگاههای بینالمللی فراهم شود.

به گزارش پایگاه خبری صنعت غذا و کشاورزی(اگروفودنیوز)، به نقل
از مهر، سیدمجتبی خیامنکویی، رئیس سازمان تحقیقات، آموزش و ترویج
کشاورزی (تات) در حاشیه نشست مشترک با رئیس صندوق نوآوری که با
هدف بررسی وضعیت شرکتهای دانشبنیان مستقر در پارک ملی علم و
فناوری کشاورزی و منابع طبیعی برگزار شد، حوزه امنیت غذایی را
مستعد یک تحول بزرگ دانست و گفت: مؤلفههای این تحول بزرگ در دولت
سیزدهم فراهم شده است و به یک همت قوی برای تحقق این موضوع

نیازمندیم.

وی افزود: حمایت از شرکتهای دانشبنیان بخش کشاورزی، از اولویتهای
وزارت متبوع است و در همین راستا به دنبال مبنای قانونی برای

حمایت از این شرکتها هستیم.

رئیس سازمان تات گفت: پارک ملی علم و فناوری کشاورزی و منابع
طبیعی به چشمانداز و رسمیتی دو ساله دست یافته و در حوزهی

دانشبنیانهای کشاورزی، سهم بارزی داشته است.
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خیامنکویی با اشاره به ظرفیت خوب پارک ملی علم و فناوری کشاورزی
و منابع طبیعی گفت: این پارک ظرفیت استقرار ۲۰۰۰ شرکت دانشبنیان
را دارد. همچنین پتانسیل عظیمی بین اعضای هیأت علمی بخش کشاورزی
وجود دارد و شرکتهای دانشبنیان، محفل مناسبی برای حضور و فعالیت

اعضای هیأت علمی بخش کشاورزی محسوب میشوند.

وی مشارکت و همکاری با شرکتهای دانشبنیان بخش خصوصی در راستای
تولید بذر و واکسن را از جمله برنامههای سازمان تات دانست و گفت:
راهبرد سازمان تات و مؤسسههای تحقیقاتی، حمایت و تقویت شرکتهای
دانشبنیان و بهرهگیری از ظرفیت ترویج و شبکههای ترویجی مؤسسههای

آموزش و ترویج برای حمایت از این شرکتهاست.

رئیس سازمان تات با بیان این که شرکتهای دانشبنیان با دو چالش
عمده مجوز و بازار روبرو هستند، گفت: حداقلِ بازار شرکتهای
دانشبنیان را باید به صورت منطقهای ببینیم و برای تحقق این
موضوع، کالاهای فناورانه باید استاندارد اروپا را اخذ کنند و
امکان حضور شرکتهای دانشبنیان در نمایشگاههای بینالمللی فراهم

شود.

وی تصـریح کـرد: همچنیـن میتـوانیم متـولی برگـزاری یـک رویـداد
بینالمللی در این حوزه باشیم و از کشورهای منطقه برای حضور در
این رویداد دعوت کنیم تا از نزدیک با دستاوردها و توانمندیهای
شرکتهای دانشبنیان حوزه کشاورزی آشنا شوند و بازاریابی در سطح

بینالملل برای این شرکتها داشته باشیم.

معاون وزیر جهاد کشاورزی افزود: با انجام این دست اقدامات، تعداد
شرکتهای دانشبنیان حوزه کشاورزی رشد قابل ملاحظهای پیدا خواهد کرد
و تحول چشمگیری در بخش کشاورزی را شاهد خواهیم بود که آثار مثبت

فراوانی برای کشور به همراه خواهد داشت.

خیامنکویی خاطرنشان کرد: نوآوری و خلاقیت در برنامههای شرکتهای
دانشبنیان باید به گونهای باشد که ثروتی برای کشور به وجود آورد
و ایدهها و نوآوریهایی که منجر به ایجاد رقابت سالم و افزایش

کیفیت تولیدات محصولات کشاورزی شوند.

سرویس خبری: کشاورزی

منبع: مهر
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افزایش تولید گندم با معرفی ۵
رقم جدید

رییس موسسه تحقیقات کشاورزی دیم از ۵ رقم جدید گندم دوروم خبر
داد و گفت: با معرفی این رقمهای جدید، تعداد ارقام به ۱۳ مورد
رسیده و پیشبینی میشود سال آینده تولید گندم روند صعودی داشته

باشد.

به گزارش پایگاه خبری صنعت غذا و کشاورزی(اگروفودنیوز)، به نقل
از مهر، مظفر روستایی، رئیس مؤسسه تحقیقات کشاورزی دیم از معرفی
۵ رقم جدید گندم دوروم خبر داد و گفت: محققان مؤسسه امسال ۵ رقم
گندم دوروم در بخش غلات شامل آیسان، نقشین، دامون، بارین و آروین
ــرم و ــدل گ ــدل، معت ــاطق معت ــای من ــاشت در دیمزاره ــرای ک ب
گرمسیر دیم معرفی کردهاند که از ویژگیهای بارز این ارقام عملکرد
بالا، سازگاری با شرایط تغییر اقلیم در دیمزارهای مناطق معتدل و
گرم، پایداری عملکرد، پروتئین بالا، کیفیت خوب سمولینا و مقاوم

به ورس و مقاومت به بیماری زنگها است.

ــام ــداد ارق ــد، تع ــای جدی ــن رقمه ــی ای ــا معرف ــزود: ب وی اف
گندم دوروم برای اقلیمهای مختلف کشور به ۱۳ رقم میرسد و پیش بینی
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میشود با توجه به ظرفیت ارقام جدید مقدار تولید گندم دوروم در
کشور افزایش یابد.

روستایی اعلام کرد: این ارقام قابلیت کشت در شرایط آبیاری تکمیلی
را نیز دارند و در مناطقی که دارای محدودیت آب برای آبیاری هستند
با کاشت این ارقام امکان تولید بیشتر برای بهره برداران فراهم

میشود.

رئیس مؤسسه تحقیقات کشاورزی دیم با اشاره به تولید هستههای بذری
و تقویت مشارکت بخش خصوصی در این خصوص یادآور شد: تا کنون تولید
بذر ۵۰ رقم از ارقام معرفی شده در این مؤسسه با انعقاد ۸۸

قرارداد به بخش خصوصی واگذار شده است.

وی اظهار کرد: با پشتیبانی فنی، علمی و همچنین تأمین بذر مورد
نیاز از محصولات زراعی در مؤسسه تحقیقات کشاورزی دیم در سال زراعی
۱۴۰۲-۱۴۰۱ میانگین محصول زراعی گندم دیم در پروژه جهش تولید ۱۴۵۲
کیلو گرم در هکتار بوده که نسبت به سال قبل ۴۰ درصد افزایش

عملکرد داشته است.

این مقام دولتی بیان کرد: تا پایان سال تعداد ارقام معرفی شده
محصولات کشاورزی به ۱۵ رقم میرسد.

روستایی در خصوص توسعه گیاهان جایگزین شامل حبوبات، دانههای
روغنی، نباتات علوفهای و محصولات جدید عنوان کرد: گیاهان تناوبی
لازمه توسعه کشاورزی حفاظتی، بهبود سیستم زراعی دیم و پایداری

تولید در دیمزارها است که پیگیری میشود.

سرویس خبری: کشاورزی

همکاری ایران و ترکیه در زمینه
تولید و واردات بذر
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معاون امور زراعت وزارت جهاد کشاورزی از همکاری کشور با ترکیه در
زمینه تولید و واردات بذر گفت و از علاقمندی ایران برای توسعه این

همکاریها سخن به میان آورد.

به گزارش پایگاه خبری صنعت غذا و کشاورزی(اگروفودنیوز)، به نقل
از مهر، علیرضا مهاجر، معاون امور زراعت وزارت جهاد کشاورزی در
دیدار با معاون وزیر کشاورزی ترکیه با اعلام تولید ۱۲۵ میلیون تنی
بخش کشاورزی کشورمان، گفت: ۸۰ درصد این میزان متعلق به بخش زراعت
است که مهمترین محصولات آن گندم، پنبه، برنج، جو، ذرت، آفتابگردان
و صیفیجاتی مانند گوجه فرنگی، پیاز، سیبزمینی و محصولات گلخانهای

است.

وی همکاری بر اساس شرایط اقلیمی دو کشور را عامل مهمی در تأمین
نیاز در فصول مختلف سال خواند و گفت: با این روش میتوان بخشی از
محصولات صیفی را بدون نیاز به هزینه گزاف انرژی در کشت گلخانهای،

در فضای باز تولید کرد.

مهاجر از همکاری خوب کشورمان با ترکیه در زمینه تولید و واردات
بذر گفت و از علاقمندی ایران برای توسعه این همکاریها سخن گفت.

معاون وزیر جهاد کشاورزی در این خصوص افزود: تولید بذر سویا،
پنبه، ارقام آفتابگردان، دانههای روغنی و تبادل دانش و تجربیات
در قالب دورههای آموزشی و همکاری مستمر در بخش تبادل کارشناس از

دیگر موارد همکاری دوجانبه است.

در ادامه ابوبکر گیزلیگیدر، معاون وزیر کشاورزی کشور ترکیه، بنا



نهادن همکاری را بر اساس تحولات و تغییرات اقلیمی ضروری دانست و
گفت: برای مبارزه با بحرانهای اقلیمی از دست کشورها به تنهایی
کاری ساخته نیست و نیازمند همکاری و مشارکت بینالمللی به ویژه با

همسایگان هستیم.

وی موضوع آب کشاورزی کشورش را از مهمترین دغدغههای ترکیه برشمرد
و گفت: کشاورزی ترکیه در حال تجهیز به سیستمهای نوین آبیاری است
و توسعه مکانیزاسیون از دیگر برنامههای توسعه کشاورزی ترکیه است.

در این دیدار نمایندگان هیأتهای طرفین توضیحاتی در خصوص منابع
پایه آب و خاک، همکاری دامپزشکی و لزوم تنظیم اسناد همکاری برای
دیدار آتی مقامات عالی دو کشور ارائه دادند و تشکیل زیر کمسیونها

در بخشهای مختلف کشاورزی مورد تاکید قرار گرفت.

سرویس خبری: کشاورزی

منبع: مهر

بذر محصولات استراتژیک در کشت و
صنعت مغان تولید میشود
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رئیس هیئت مدیره شرکت کشت و صنعت و دامپروری مغان از مذاکرات با
موسسه گوهی بذر برای تولید چندین بذر استراتژیک در این شرکت خبر
داد و گفت: مراحل مطالعاتی تولید بذور استراتژیک بزودی در این

شرکت آغاز خواهد شد.

به گزارش پایگاه خبری صنعت غذا و کشاورزی(اگروفودنیوز)، به نقل
از ایرنا؛ نایبعلی رحیمی اظهار کرد: کشت و صنعت مغان بعنوان
بزرگترین بنگاه اقتصادی استان، کشت محصولات جدید و تامین بذور
مورد نیاز کشور را مورد توجه قرار داده و اقداماتی در این زمینه

انجام داده است.

وی اظهار کرد: در همین راستا مذاکراتی با موسسه گواهی بذر برای
تولید چندین بذر از جمله بذور چغندر قند، یونجه و ذرت انجام شده
است و بزودی مراحل مطالعاتی و عملیات اجرایی طرح آغاز خواهد شد.

رئیس هیئت مدیره شرکت کشت و صنعت مغان بیان کرد: تولید بذور
محصولات استراتژیک ضمن تامین نیاز استان و کشور از واردات بذور و

خروج ارز از کشور جلوگیری میکند.

رحیمی ادامه داد: این طرح علاوه بر استقلال و خودکفایی در تولید
بذر مورد نیاز کشور در افزایش درآمدهای شرکت، صادرات و ارز آوری
بسیار موثر خواهد بود و مدیریت جدید شرکت با توجه به اهمیت این
موضوع، اقدامات عملی را در این باره در دستور کار قرار داده است.

رئیس هیئت مدیره شرکت کشت و صنعت و دامپروری مغان با اشاره به
ضرورت ارتباط بنگاههای اقتصادی استان با دانشگاهها و مراکز علمی

http://www.agrofoodnews.com


و پژوهشی گفت: کشت و صنعت مغان به نوبه خود تعامل با مراکز علمی
و دانشگاهی را در اولویت قرار داده و مصمم هستیم از تجربیات
استادان و پژوهشگران دانشگاهی در اجرای طرحهای کشاورزی و پژوهشی

استفاده کنیم.

بر اساس این گزارش؛ مجتمع کشت و صنعت و دامپروری مغان که هماکنون
به عنوان زیر مجموعه وزارت جهاد کشاورزی محسوب میشود، در زمینه
تولید محصولات کشاورزی، دامی و صنایع وابسته با ۲ هزار و ۷۰۰ نفر
نیروی انسانی شاغل فعالیت میکند و به عنوان پیشانی تولید بخش

کشاورزی استان در حال فعالیت و تولید است.

این مجموعه بزرگ اقتصادی به عنوان بزرگترین شرکت کشت و صنعت کشور
با داشتن اراضی وسیع زراعی به مساحت بیش از ۲۰ هزار هکتار زمین
زراعی، ۲ هزار و ۳۰۰ هکتار باغات میوه، مجتمع بزرگ دامپروری،
کارخانههای قند، لبنیات، فرآوری میوه و چند واحد تولید غذای دام
و سایر نیازهای حوزه کشاورزی از شرکتهای منحصر بفرد کشور محسوب

میشود.

وسعت اولیه کشت و صنعت مغان به عنوان بنگاه عظیم اقتصادی در شمال
استان اردبیل ۶۰ هزار هکتار بود ولی به علت واگذاری به کارکنان،
عشایر ساکن در محدوده و نیز فروش بخشی از اراضی، هماکنون تنها ۲۷
هزار هکتار در دست کشت و صنعت مغان قرار دارد که ۲۳ هزار هکتار

آن قابل کشت است.

سرویس خبری: کشاورزی

منبع: ایرنا

ـــدی ـــای هیبری ـــد بذره تولی
ــی و ــت غذای ــده امنی تضمینکنن
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ارتقای بهرهوری کشاورزی

رئیس دانشگاه تهران با ابلاغ ماموریت تولید و تجاریسازی بذرهای
هیبریدی محصولات کشاورزی مختلف به دانشکدگان کشاورزی و منابع
طبیعی، گفت: تولید بذرهای هیبریدی متناسب با شرایط اقلیمی کشور،
تضمینکننده امنیت غذایی و ارتقای بهرهوری کشاورزی است و با توجه
به زمانبر بودن اینگونه پروژههای تحقیقاتی، ضمن حمایت همهجانبه،
لازم است برنامه و سازوکارهای دائمی برای اینگونه پروژهها طراحی

شود. 

به گزارش پایگاه خبری صنعت غذا و کشاورزی(اگروفودنیوز)، به نقل
از روابط عمومی دانشگاه تهران، دکتر سید محمد مقیمی در مراسم
رونمایی از محصول تجاریسازیشده بذر هیبریدی ملون و خربزه در
دانشکدگان کشاورزی و منابع طبیعی دانشگاه تهران، گفت: از آنجا که
حضرت امام خمینی(ره)، کشاورزی را به عنوان محور استقلال کشور
قلمداد میکردند و رهبر عزیز انقلاب اسلامی نیز با تاکید بر بحث
امنیت غذایی، همواره گوشزد میکنند که کشاورزی یک حوزه مهم، کلیدی
و استراتژیک برای توسعه و امنیت پایدار کشور است، ما دانشگاهیان
وظیفه داریم از ظرفیت کسبوکارهای دانشبنیان برای تحقق این رویکرد

راهبردی بهره بگیریم. 

رئیس دانشگاه تهران با بیان اینکه هر چند پیشرفتها در عرصه
کشاورزی قابل انکار نیست، ولی در مقایسه با پیشرفتهای جهانی در
این زمینه، جای کار بسیاری داریم؛ تصریح کرد: یکی از دغدغههای
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مردم که بعضا از دانشگاهیان پرسش میکنند، این است که چرا با وجود
ظرفیت موجود در بخش کشاورزی به عنوان یکی از مزیتهای مهم کشور و
همچنین نگاه استراتژیک نظام به این حوزه، اما نقش کشاورزی در
تولید ناخالص ملی، توسعه کسبوکارها و خودکفایی محصولات به اندازه

مورد انتظار نیست. 

دکتر مقیمی، عدم مدیریت یکپارچه منابع و امکانات را حلقه مفقوده
و مهمترین مشکل حوزه کشاورزی در کشور دانست و اظهار کرد: علیرغم
ظرفیتهای خوبی که در کشور به لحاظ اقلیم چهارفصل، اعضای هیات
علمی متخصص، سابقه و قدمت دانشکدگان کشاورزی و منابع طبیعی و
دیگر ظرفیتهای فوقالعاده در زمینه کشاورزی وجود دارد و مقامات
ارشد کشور هم روی آن تاکید دارند، اما خروجی آن متناسب با
انتظاراتمان نیست، بهرهوری در کشاورزی در پایینترین سطح قرار

دارد و امنیت غذایی آنگونه که شایسته است، تامین نشده است. 

استاد دانشگاه تهران با اشاره به ظرفیتهای استان البرز و ظرفیت
دانشکدگان کشاورزی و منابع طبیعی دانشگاه تهران در کرج، گفت: با
همت و اراده مسئولان استان البرز همه چیز آماده است که بتوانیم یک
اتفاق مهم را رقم بزنیم. در ستاد دانشگاه تهران آماده هر گونه
همکاری هستیم و وقتی در شعار دانشگاه تهران مبنی بر “جهاد علمی
برای تحقق دانشگاه کارآفرین با رویکرد مسئولیتپذیری اجتماعی”
صحبت از دانشگاه کارآفرین میکنیم و رویکرد مسئولیتپذیری اجتماعی
را مورد توجه قرار میدهیم، تلاشمان این است که تمرکزمان را بر روی
حل مسائل کلیدی جامعه قرار دهیم و با حس مسئولیتپذیری اجتماعی در

خدمت جامعه باشیم. 

وی تاثیرگذاری نهاد علم بر ارتقای حوزه کشاورزی را مستلزم اتصال
کشاورزی با فناوریهای جدید دانست و گفت: به نظر میرسد این تفکر و
احساس نیاز به علم و فناوری که در عامه مردم ایجاد شده است، یک
فرصت برای دانشگاه است. با عنایت به اینکه استان البرز ظرفیتهای
مناسبی برای استقرار آزمایشگاههای کشاورزی و فناوریهای مربوطه
دارد، دانشکدگان کشاورزی و منابع طبیعی هم مزیت ویژهای برای این
استان ایجاد کرده و مدیریت اجرایی استان نیز با همت و اراده
بدنبال بهرهبرداری از این ظرفیتهاست، همگی باید تلاش کنیم از این

فرصت برای توسعه استان و کل کشور حداکثر بهره را ببریم. 

دکتر مقیمی در پایان ابراز امیدواری کرد که با ظرفیت علمی
دانشگاه تهران و با همکاری مسئولان استان البرز بتوانیم ایده



قرارگاه کشاورزی و امنیت غذایی دانشبنیان را که چندی پیش از طرف
دانشکدگان کشاورزی و منابع طبیعی دانشگاه تهران مطرح شده است، با
موفقیت به مرحله اجرا درآوریم و بتوانیم کسبوکارهای دانشبنیان
مربـوط بـه حـوزه کشـاورزی را توسـعه داده و بـا تولیـد محصـولات
دانشبنیان کشاورزی، در زمینه ارتقای بهرهوری کشاورزی، امنیت
غذایی و اشتغال بخش عظیمی از فارغالتحصیلان این حوزه گام مهمی

برداریم.

سرویس خبری: کشاورزی

تاکیـد بـر دانـش بنیـان کـردن
تولید بذر و نهال کشور

رئیس سازمان تحقیقات گفت: برای افزایش عملکرد تولید، مقاومت بذر
و نهال به آفات در نقطه آغاز باید در زمینه دانشبنیان کردن بذر و

نهال اقدام کنیم.

به گزارش پایگاه خبری صنعت غذا و کشاورزی(اگروفودنیوز)، به نقل
از باشگاه خبرنگاران جوان، در این مراسم رییس سازمان تحقیقات،
آموزش و ترویج کشاورزی بر دانشبنیان کردن تولید بذر و نهال تاکید
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کرد و گفت: اگر بخواهیم افزایش عملکرد تولید، مقاومت بذر و نهال
بـه آفـات و بیماریهـا و در مجمـوع مقـاومت بـه تنشهـای زیسـتی و
غیرزیستی داشته باشیم در نقطه آغاز باید در زمینه دانشبنیان کردن
بذر و نهال اقدام کنیم.مجتبی خیام نکویی، معرفی ارقام جدید را

عنصر اولیه امنیت غذایی دانست.

او با اشاره به اینکه ظرف ۴۴ سال گذشته ۱۰۷۷ رقم از سوی سازمان
تحقیقات، آموزش و ترویج کشاورزی معرفی شده است، گفت: این ارقام
موجب افزایش عملکرد تولید شدهاند به طوری که میانگین تولید گندم
آبی کشور در ابتدای پیروزی انقلاب ۱۷۰۰ کیلوگرم در هکتار بود و

اکنون این عدد به ۴ تن و ۳۰۰ کیلوگرم رسیده است.

خیام نکویی ادامه داد: سال گذشته ما رقمی را در استان البرز
معرفی کردیم که با کشت آن ۱۴.۷ تن در هکتار گندم تولید شد.

او گفت: در ارقام جدید گیاهی و باغی که امسال رونمایی شد، هفت تا
هشت موسسه تحقیقاتی مشارکت داشتند.

سرویس خبری: کشاورزی

منبع: باشگاه خبرنگاران جوان

چین، نبض تولید بذر جهان را در
دست می گیرد
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آکادمی علوم کشاورزی چین اعلام کرد استان هاینان در جنوب این کشور
در آیندهای نزدیک نقش کلیدی در حفظ منابع ژنتیک گیاهی چین ایفا

خواهد کرد و به زودی به مرکز جهانی تولید بذر تبدیل میشود.

به گزارش پایگاه خبری صنعت غذا و کشاورزی(اگروفودنیوز)، به نقل
از تاس؛ این آکادمی در بیانیهای رسمی در مورد اهداف تعیین شده
خود برای سال ۲۰۲۲ اعلام کرد که به دنبال ایجاد پایگاهی بزرگ برای
حفظ منابع ژنتیکی خواهد بود، به همین دلیل قرار است در استان

هاینان به هدف مورد نظر خود برسد.

این آکادمی دارای مجموعهای غنی از پروتوپلاسم جوانه با بیش از ۵۰
هزار نمونه است به همین دلیل انتظار میرود که جزیره هاینان به یک
مرکز بزرگ تولید بذر جهانی تبدیل شود و به طور مؤثر به حفظ عرضه

بالای محصولات کشاورزی چین کمک کند.

براساس گزارشات این آکادمی تحقیقاتی در حال حاضر دارای چندین
انبار بزرگ برای ذخایر ژنتیکی در چین است. همچنین تعدادی گلخانه
برای پرورش انواع گیاهان ایجاد کرده که ۱۸ مورد از این تأسیسات
در استان هاینان واقع شده است. علاوه بر این استان به دنبال توسعه

فناوریهای نوین جوجه کشی و پرورش حیوانات اهلی است.

استان هاینان نقش کلیدی در برنامه اصلاح بذر چین ایفا میکند به
طوری که پروژههای اصلاح نژادی که در استان انجام میشود هر ساله
توجه صدها سازمان تحقیقاتی، دانشگاههای و شرکتها توسعه یافته را
به خود جلب میکند. هزاران متخصص از مناطق مختلف چین و از کشورهای
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دیگر در این پروژهها شرکت میکنند.

دولت چین قصد دارد در سالهای آینده یک مجتمع تحقیقاتی و تولیدی
پیشرفته در این جزیره ایجاد کند تا بتواند سریعاً انگیزه افزایش
تولید محصولات کشاورزی را در سراسر این کشور کشور بالا ببرد، به
همین دلیل مقامات چینی معتقدند که مرکز اصلاح و تولید بذور در
استان هاینان میتواند امنیت غذایی چین را به میزان قابل توجهی

بالا ببرد و بازارهای جهانی را به تسخیر خود درآورد.

سرویس خبری: بین الملل

منبع: تاس

آمـادگی بنیـاد مسـتضعفان بـرای
همکاری در تولید بذر هیبرید

 رییس بنیاد مستضعفان گفت: به منظور تامین امنیت غذایی مردم و
مصلحت نظام، بنیاد در بخش توسعه دامپروری و کشاورزی، افزایش
تولیدات باغی و زراعی و همچنین تولید بذر هیبرید در کشور اعلام

آمادگی کرد.
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به گزارش پایگاه خبری صنعت غذا و کشاورزی، به نقل از ایرنا،
پرویز فتاح در نشست هم اندیشی وزارت جهاد کشاورزی و رییس بنیاد
مستضعافان انقلاب اسلامی در راستای توسعه کشاورزی و امنیت غذایی که
در محل این وزارتخانه برگزار شد، افزود: بنیاد در حوزه کشاورزی و
دامپروری فعالیت گستردهای دارد ولی اعتقاد داریم در بحث امنیت

غذایی نباید نگاه خیلی اقتصادی باشد.

وی اضافه کرد: نگاه ما به سمت منفعت مردم و مصلحت نظام است و
بنیاد به عنوان یک نهاد انقلابی حتما فراتر از نگاه اقتصادی و سود
به بخش کشاورزی می نگرد تا نیازهای مردم در بخش مواد غذایی تامین

شود.

رییس بنیاد مستضعفان با بیان اینکه اکنون فشار روی قشر ضعیف  و
متوسط جامعه است، اظهار داشت: به دولت اعلام آمادگی کردیم ما با
تدابیر و سیاست های دولت و نظام کاملا هماهنگ عمل می کنیم و به

شکل بنگاه اقتصادی به موضوع نمی نگریم.

وی افزود: با وجود اینکه بنیاد تصمیم دارد از برخی از صنایع خروج
کند اما در حوزه کشاورزی و دامپروری و حوزه های مختلف کشاورزی که
مصلحت نظام ایجاب می کند؛ سرمایه گذاری بیشتری خواهیم داشت و به
همین منظور نماینده تام الختیاری به بخش کشاورزی معرفی می کنیم.

فتاح با بیان اینکه بنیاد دارای زنجیره کاملی از جمله زمین و آب
است، گفت: طی سالیان گذشته بنیاد در این بخش ها سرمایه گذاری های
کلانی انجام داده و اکنون تلاش داریم تولید محصولات کشاورزی و باغی

در کارخانه و صنایع تبدیلی به کالاهای آماده مصرف تبدیل شود.

وی اضافه کرد: در این جلسه مسائل باغی و تولید بذر  هیبردی به
دلیل وابستگی به خارج و خرو ج ارز از کشور تاکید شده و تلاش داریم

با اتکا به تکنولوژی های داخلی اجرایی کنیم.

رشد ۱۲ درصدی سالانه هلدینگ کشاورزی
وی ادامه داد:حوزه هلدینگ کشاورزی و دامپروری حتی نهاده ها و
باغداری به طور دائم و سالانه بین ۱۰ تا ۱۲ درصد رشد داشته است به
طوری که ۸۰ هزار راس دام سنگین اکنون به ۱۰۳ هزار راس و راندمان
شیرخام گاوداری ها از  ۳۹ تا ۳۹.۵ کیلوگرم به ۴۵ کیلوگرم رسیده

است و به اندازه نرم بین المللی تولید شیرخام داریم.
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تخصیص وام قرض الحسنه روستایی در سالجاری
رییس بنیاد مستضعفان از تخصیص وام قرض الحسنه روستایی خبر داد و
گفت: سال گذشته نیز با همکاری  معاونت توسعه روستایی و مناطق
محروم ریاست جمهوری در این زمینه کار مشترکی انجام دادیم به نحوی

که نصف سود وام را این معاونت و نصف آن را ما پرداخت کردیم.

وی افزود: امسال تمام وام ها برای اشتغال روستایی به صورت قرض
الحسنه و به سهولت پرداخت می شود.

احیای جهاد سازندگی نیازمند برنامه ریزی
است

فتاح درباره احیای جهاد سازندگی گفت: از احیای جهاد سازندگی
ذهنیت جدیدی نداریم اما باید بدانید که بنیاد علوی ما مردمی

اداره می شود و نیروهای جهادی ما ساختار اداری ندارد.

وی اضافه کرد: بایستی بنیاد برکت، بنیاد علوی، کمیته امداد امام
خمینی و بسیج برای تصمیم گیری در این خصوص جلساتی برگزار کنند.

رییس بنیاد مستضعفان اظهار داشت: بنیاد می تواند اراضی خود را در
اختیار بخش کشاورزی به منظور توسعه این بخش و تامین امنیت غذ ایی

قرار دهد.

بر اساس این گزارش، امروز نشست هم اندیشی « سید جواد ساداتی
نژاد» وزیر جهاد کشاورزی و «پرویز فتاح» رییس بنیاد مستضعفان
انقلاب اسلامی در راستای توسعه کشاورزی و امنیت غذایی در محل این

وزارتخانه با حضور معاونین و مدیران کل برگزار شد.

سرویس خبری: کشاورزی

منبع: ایرنا

https://agrofoodnews.com/category/agriculture/


تحقـق ۷۰ درصـدی برنـامه تولیـد
بذر گندم در شرایط خشکسالی

معاون موسسه تحقیقاتی ثبت و گواهی بذر و نهال گفت: ۷۰ درصد
برنامه تولید بذر گندم آبی و دیم به مقدار ۳۹۱ هزار تن محقق شد.

به گزارش پایگاه خبری صنعت غذا و کشاورزی(اگروفودنیوز)، به نقل
از پایگاه اطلاع رسانی وزارت جهاد کشاورزی، معاون موسسه تحقیقاتی
ثبت و گواهی بذر و نهال گفت: با توجه به خشکسالی و کاهش بارندگی
در سال جاری که در مقایسه با ۳۰ گذشته بی سابقه بوده است، تحقق
۷۰ درصدی تولید بذر گندم، عملکرد قابل قبولی را برای شرکت های

تولید کننده بذر گندم رقم زده است.

رّ افزود: از ۳۹۱ هزار تن بذر خام گندم خریداری شده صمد مبص
پیمانکاران، ۲۶۴ هزار و ۲۶ تن بذر ارقام آبی و ۱۰۱ هزار و ۳۷۵ تن

ارقام دیم در طبقات مختلف میباشد.

وی درصد تحقق برنامه در ارقام آبی را نزدیک به ۷۹ درصد و در
ارقام دیم ۵۴ درصد عنوان کرد.

رّ اضافه کرد: با توجه به ماهیت تولید، تامین بذر ارقام دیم مبص
بیشتر تحت تاثیر خشکسالی قرار گرفته است.

وی درباره جزییات تحقق برنامه خرید بذر گندم آبی و دیم در استان
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ها توضیح داد: کرمانشاه با تحقق ۱۱۰ درصد برنامه و تولید ۳۸ هزار
و ۸۵۹ تن بذر، البرز با ۱۰۸ درصد تحقق برنامه و تولید ۲۷۱۷ تن
بذر، فارس با ۸۷ درصد تحقق برنامه و تولید ۴۷ هزار و ۴۰۲ تن بذر

گندم، استان های موفق در تامین بذر گندم سال زراعی جاری بودند.

معاون موسسه تحقیقات ثبت و گواهی بذر و نهال، میزان تحقق برنامه
خرید بذر گندم در استان های بوشهر را ۸۵ درصد معادل ۱۱ هزار و ۳۴
تن، تهران ۸۲ درصد معادل ۴۷۹۵ تن و  مازندران را ۸۰ درصد معادل

۴۲۸۷ تن اعلام کرد.

 وی همچنین به استان هایی که به دلیل خشکسالی کمتر از ۴۰ درصد
برنامه خرید بذر گندم در آنها محقق شده اشاره کرد و اظهار داشت:
در استان های اصفهان ۴۰ درصد، چهار محال و بختیاری ۳۹ درصد،
خراسان جنوبی ۳۶ درصد، سیستان و بلوچستان ۳۴ درصد، مرکزی ۲۹ درصد

و خراسان شمالی ۲۹ درصد برنامه خرید بذر گندم محقق شده است.

رّ گفت: با توجه به پیش بینی شرایط ویژه آب و هوایی از آغازین مبص
روزهای سال ۱۴۰۰ توسط این موسسه و معاونت امور زراعت وزارتخانه،
تصمیمات و اقداماتی صورت گرفت تا تولید و تامین بذر گندم برای
کشت پاییزه در سال زراعی آینده با آسیب پذیری کمتری همراه باشد.

وی افزود: بر اساس این تصمیمات، شرکت های تولیدکننده بذر گندم
موظف شدند با اتخاذ تمهیدات فنی، تمامی بذرهای تولید شد.

پیمانکاران را خریداری کنند.

رّ ادامه داد: برای آن که تامین و کیفیت بذر، آسیب کمتری مبص
ببیند، قرار شد بذرهای گندم در فرآیند بوجاری با دقت بیشتری اصلاح
شـود و تـا ۱۵ درصـد میـزان افـت بـذر در بوجـاری را وزارت جهـاد

کشاورزی در هزینههای تبعی تولید بذر شرکتها منظور کند.

رّ درباره علت اتخاذ این تصمیم اظهار داشت: با افزایش قیمت مبص
گندم، بخشی از بذر گندم به ویژه ارقام آبی توسط  کارخانجات آرد و
ماکارونی با قیمت بالاتر از قیمت خرید تضمینی از پیمانکاران

خریداری و از دسترس شرکت های تولیدکننده بذر خارج میشود.

وی یکی از دلایل فروش بخشی از بذر گندم پیمانکاران به کارخانجات
آرد و ماکارونی را عدم پرداخت به موقع  تسهیلات بانکی به شرکت های
تولیدکننده بذر گندم برای تامین نقدینگی و خرید دانست و گفت: اگر
ً تسهیلات خرید بذر از سوی بانک ها به موقع فراهم میشد، احتمالا



خرید بذر گندم ارقام آبی توسط شرکت های تولید کننده بذر از ۷۹ به
۸۵ تا ۹۰ درصد هم می رسید.

وی گفت: متاسفانه شرکت های تولیدکننده بذر در مورد دریافت تسهیلات
بانکی خرید بذرشان از کشاورزان چند سالی است که با مشکل روبرو

هستند و این مشکل تاکنون ادامه داشته است.

معاون موسسه تحقیقات ثبت و گواهی بذر و نهال اذعان داشت: برای
تامین نقدینگی خرید بذر مورد نیاز شرکت ها از پیمانکاران و مطابق
برنامه ابلاغی وزارت جهاد کشاورزی، به حدود ۳ هزار میلیارد تومان
تسهیلات بانکی نیاز است  و تا به امروز که برنامه تولید بذر گندم
تقریباً به پایان رسیده است، تنها بخشی از این تسهیلات در اختیار

شرکت ها قرار گرفته است.

سرویس خبری: کشاورزی

رییس موسسه تحقیقات بذر: ایران
بــه جمــع کشورهــای صادرکننــده
گواهینــامه بیــن المللــی بــذر

پیوست
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رییس موسسه تحقیقات ثبت و گواهی بذر و نهال وزارت جهاد کشاورزی
اعلام کرد که جمهوری اسلامی ایران پس از سال ها تلاش و آزمون های
بین المللی توانست به جمع کشورهای صادر کننده گواهینامه بین

المللی بذر دنیا بپیوندد.

به گزارش پایگاه خبری صنعت غذا و کشاورزی، دکتر محمدحسن عصاره
روز دوشنبـه در نشسـتی کـه بـا حضـور خبرنگـاران بـا موضـوع اخـذ
اعتبارنامه ایستا (انجمن بین المللی آزمون بذر) برای آزمایشگاه
ملی تجزیه بذر این موسسه برگزار شد، افزود: بذر به عنوان یک
موجود زنده در تبادل بین کشورها باید دارای گذرنامه و شناسنامه

هویتی باشد.

وی اظهار داشت: کشورهایی که صاحب دانش فنی تولید بذر هستند و در
صادرات و واردات تجاری آن نقش دارند، بایستی سازمان های بین
المللی بذر و ارقام گیاهی آن را تایید کرده و گواهی بین المللی

برای آن ها صادر کنند.

وی با بیان اینکه «ایستا» در برخی کشورها  دارای شعبه بوده و
ضمن نمونه برداری و گواهی بذر صادر می کند، گفت: ایران به عنوان
شصت و چهارمین عضو به  این انجمن پیوست که می تواند این

گواهینامه بین المللی را صادر کند.

عصاره به مزایای پیوستن ایران به این انجمن بین المللی اشاره کرد
و افزود: نخستین دستاورد ایجاد سهولت لازم برای صادرات و واردات
بذر می باشد به طوریکه دیگر افراد یا شرکت هایی که اقدام به
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واردات و یا صادرات بذر می کنند دیگر نیازی به صرف هزینه بالا و
وقت در گرفتن گواهی بذر ندارند.

وی یکی دیگر از دستاوردها را ارزآوری بالا دانست و اظهار داشت: در
بین کشورهای همسایه  فقط کشورهای روسیه، ترکیه و  پاکستان می
توانند این گواهی را صادر کنند و مابقی کشورها این هویت بذر را
دارا نیستند که اکنون هر کدام از کشورهای همسایه که تقاضای گواهی
ایستا داشته باشند، همکاران ما می توانند اقدامات لازم را ارایه

دهند.

رییس موسسه تحقیقات ثبت و گواهی بذر و نهال کشور ادامه داد: پیش
از این برای دریافت گواهی بین المللی ایستا جهت صادرات یا واردات
بذر از کشورهای دارای آزمایشگاه اکردیته ایستا اقدام می شد که به
طور معمول زمانبر و هزینه بر بوده است ولی اکنون این آزمایشگاه

با پیشرفته ترین لوازم آزمون و با دانش فنی بالا فعالیت می کند.

وی در ادامه به وضعیت تولید و واردات بذر در کشور اشاره کرد و
گفت: کشور ما در تولید بذر محصولات استراتژیک همچون گندم و جو
خودکفا می باشد و در محصولات علوفه ای تا بیش از ۹۰ درصد و در بذر

حبوبات بیش از ۸۰ درصد از بذور داخلی استفاده می شود.

عصاره اضافه کرد: همچنین بخش عمده ای از بذر دانه های روغنی در
کشور تولید می شود ولی در دانه روغنی سویا کمبودهایی داریم ضمن
اینکه در بذور سبزی و صیفی در کشت سنتی خودکفا و در بذور هیبرید

و گلخانه ای تا حد زیادی از خارج وارد می شود.

وی افزود: به تازگی تعدادی شرکت های  دانش بنیان بر روی تولید
بذور هیبرید گوجه فرنگی، خیار و فلفل دلمه ای وارد کار علمی شده
اند تا روش های اصلاحی را انجام دهند که تعدادی رقم به موسسه وارد

شده تا وارد فهرست ملی ارقام ایران شود.

عصاره اظهار امیدواری کرد که آهنگ معرفی ارقام سبزی و صیفی در
ایران بیشتر تا از وابستگی به خارج از کشور کاسته شود.

موسسه تحقیقات ثبت و گواهی بذر و نهال وزرات کشاورزی  مستقر در
کرج  در حوزه کنترل و گواهی بذر و نهال فعالیت می کند.

این موسسه از سال ١٣٨٢ عضو انجمن بین المللی آزمون بذر( ایستا)
بوده و آزمایشگاه ملی این موسسه از قوانین و استانداردهای ایستا



پیروی می نماید، تا قبل از دی ماه جاری وضعیت این آزمایشگاه عادی
بوده ولی با تلاش و پیگیری های به عمل آمده طی سالهای قبل، این
موسسه( به نمایندگی از کشورمان) موفق به اخذ اکردیته یا اعتبار
نامه ایستا شد ، با تبدیل وضعیت این ازمایشگاه از عادی به
اکردیته ایران می تواند از این پس برای بذرهای خود گواهی بین

المللی صادر کند و وارد بازار جهانی بذر گردد.
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